
 
ACTA  DE  LA REUNIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL D’AGRICULTURA 
 
    
Data: 20/02/2023 a les 18,30 hores 
 
 
Lloc: Sala de Plens Ajuntament 
 
Sistema: Telemàtic i presencial. Enregistrat 
 
Assistents:   
 
 
 
1. Aprovació de l’acta anterior (19 de desembre de 2022) 
 
 El senyor Olivier Chantry planteja dubtes al voltant de si es va recollir tot el que 
es va comentar a l’acta i demana aclariments al voltant de la identitat de l’Institut 
Agrícola Sant Isidre. 
 A la vista de l’esmentat el senyor Jaume Sans demana uns dies per revisar-ho 
tot plegat. S’acorda fer-ho així. 
 
2. Pla de Treball 2023 
 
 Ciara Escoda explica que s’han tingut en compte les propostes que es van 
plantejar al darrer consell i s’han demanat pressupostos per tal de decidir avui quines 
actuacions es duen a terme, de manera que es puguin ja aprovar a l'executiva del 
Consorci del Parc Agrari i també per part de l’Ajuntament. Es varen comentar tot un 
seguit d'actuacions de reparació, sots de l'asfalt d'uns quants camins, passar la 
motoanivelladora per diversos  camins... 
  
 Finalment es conclouen els següents treballs per incloure al Pla de Treball 
d'enguany: 
 

• Condicionament dels camins Mas Andreu, Camí del Consell Agrari, Cal Pelut, 
Camí de Cal Jové, tram final del Camí del Sorral i Camí de la Riera Roja, amb 
un pressupost de 16.500€ 

• Reparació de clots al paviment asfàltic dels camins de Cal Francès, Camí del 
Ferrocarril, Camí de les Ràfoles, entrada al Parc pel carrer Saragossa i camí 
Ferran Puig, amb un pressupost de 6.000€ 

• Reparació de l’esvoranc i cruïlla del Camí de Ca l’Inglada, pressupost de 
2.400€ 

• Obres de condicionament i millora del lateral del Camí de la Bomba, amb un 
pressupost de 18.600€ 

• Obres de condicionament i millora amb paviment asfàltic d’un tram del camí del 
Sorral, amb pressupost de 1.400€ 

 
Les actuacions de reparacions es duran a terme en el marc de la programació anual 
de manteniment i la resta s'inclouran en el pla de treball. 
 
 
 



3. Estat de situació d’horts urbans, horts il·legals, inventari de camps 
abandonats 
 
 En César Thovar explica que la situació a Sant Boi és força millor 
comparativament parlant amb municipis similars gràcies a la gestió que s’ha i s’està 
efectuant, amb la salvetat d’un parell d’espais. D’altra banda fa esment dels horts 
lúdics situats al carrer Alacant i a Can Pinyol, i explica que per donar cabuda a més 
gent que ho necessiti o provinent d’horts il·legals es modificarà la superfície dels 
existents al carrer Alacant.  
 

Acte seguit cedeix la paraula a Rosa Cifuentes que continua informant en el 
sentit que a Sant Boi s’està seguint l’estratègia d’anar retirant els horts il·legals 
existents. Aquesta estratègia és en dues línies, per una banda la retirada directa per 
part de l’Ajuntament quan es tracta de terrenys públics, tanmateix quan es detecta 
l’inici de la instal·lació d’un hort es segueix un protocol amb policia amb advertiment 
per tal que no s’hi acabin d’instal·lar. Quan es tracta de terrenys privats no hi podem 
intervenir directament i hem d’instar als titulars a fer-ho. Quan es tracta de terrenys 
d’altres administracions públiques també es contacta amb ells per tal que actuïn i 
poden arribar a protocols d’actuació conjunta si fos el cas.  
 

Pel que fa als punts que esmentava el regidor es situen a la zona anomenada 
Oasis que han començat a ser retirats. A la part que afecta a les obres del Ministeri 
acabaran sent retirats però de moment no tenen previst fer cap intervenció. L’opció 
seria fer un informe on quedés acreditat l’existència de risc per a les persones. Arribat 
el cas es plantejaria l’actuació per part municipal.  

 
Pel que fa als horts situats a la zona agrícola, atès el Conveni existent amb 

l’AMB de Protecció de la Legalitat, quan es detecta la presència d’un hort se’ls hi 
comunica per tal de que actuïn. 

 
El Sr. Chantry comenta quin seguiment es farà de les actuacions de l’AMB i 

qüestiona si es requalificarà la zona de l’Oasis i que les actuacions a horts que no són 
a la zona agrícola si no se’ls ofereix una alternativa augmentarà la pressió cap el Parc 
Agrari. El Sr. Thovar contesta que existeix força demanda d’horts lúdics i que aquests 
no suposen cap competència per la zona agrícola ja que s’atorguen en funció de 
criteris de salut mental o física i per necessitats socials, mai per temes lucratius, les 
concessions són per cicles de 4 anys. Els criteris de concessió estan establerts en 
bases públiques. La Sra. Cifuentes li informa que el Conveni amb l’AMB de Protecció 
de la Legalitat Urbanística es va establir a instàncies d’aquest Consell Agrari, i es fa un 
seguiment acurat de les actuacions. Respecte a la neteja d’horts de la zona de l’Oasis, 
tot i no ser Parc Agrari es va demanar que es procedís al respecte, a més els criteris 
d’aplicació són tant per zona agrària com altres zones, i es poden referir tant a 
afectacions a zona agrària, com al riu, situacions de risc per les persones, foment de 
furts o robatoris, etc., quan el risc es molt alt intervenim tot i que no sigui una finca 
municipal. S’intentarà incrementar el nombre d’horts lúdics. 

 
El senyor Chantry fa esment que no està en contra dels horts lúdics, però 

demana si es té en compte quan s’eliminen horts il·legals tenir alguna solució pels 
usuaris per evitar que es traslladin a la zona agrícola. El senyor Thovar li contesta que 
sí i que per això es planteja l’ampliació d’ús d’horts lúdics. 

 
Es planteja quantes persones de les que estaven en horts eliminats han 

sol·licitat un hort lúdic, ja que si no voldran altre espai i el buscaran a la zona agrícola. 
Rosa Cifuentes li comenta que des de l’inici s’han ofert alternatives i, actualment, a 
banda de l’esmentada de modificar la superfície dels horts lúdics existents, s’està 



considerant la possibilitat de crear-ne de nous. En principi existeix el compromís de 
què no ocuparan noves zones. 

 
El Senyor Parés comenta que tenen denúncies presentades a l’AMB i que els 

consta que es fa seguiment i que estant en vies de resolució però molt lentament. 
El senyor Chantry comenta que l’Ajuntament hauria de fer un recompte de 

possibles zones per establir nous horts lúdics per donar sortida. El senyor Thovar li 
comenta que ja s’està treballant en aquest tema. 

 
La senyora Escoda informa al respecte de l’inventari dels camps abandonats 

que cada any es va actualitzant, el resum és: 
Camps treballats són gairebé el 78%, que representen un 69% de la superfície. 
En mal estat un 078% que representen un 1,83% de la superfície. 
Abandonats un 7,71% que suposen un 6,97% de la superfície. 
Camps amb horts il·legals un 1,04% que representen un 0,42%. 
Afectats per infraestructures un 12,54% que suposen un 21,78%. 
 
Es comenta que s’ha intentat contactar amb els propietaris de camps 

abandonats però que han mostrat la seva reticència davant altres expectatives. 
S’ofereix la possibilitat d’actuar de mediadors si algú te interès amb algun camp en 
concret. 

També es comenta l’opció de denunciar un camp abandonat pel perill que 
suposa com a reservori de fauna i altres que causen mal als conreus veïns. També es 
comenten les opcions de considerar modificacions fiscal o interpel·lar al Parlament 
respecte a la Llei d’Espais Agraris  
 
 
4. Informació sobre les reunions que ha mantingut l’Ajuntament amb els 
responsables de la redacció del projecte de la millora del Canal de la Dreta i 
resultat de les reunions  
 
 La Sra. Rosa Cifuentes comenta que s’han realitzat reunions amb el Canal 
mitjançant la Generalitat, amb qui està encarregat de la modernització del Canal. 
Després se’ns va adreçar a l’enginyer que està realitzant un estudi d’alternatives. El 
procés serà llarg, s’estan fent estudis i posteriorment es farà el projecte executiu i per 
últim l’obra. Hi ha la previsió d’inversió per part de la Generalitat. La darrera informació 
és que segueix endavant l’estudi i que existeix contacte amb Unió de Pagesos. Es 
pretén que el Canal es modernitzi i cobreixi les mancances que té ara com ara. També 
es preveu la possibilitat de canviar el traçat, està en estudi però podria sortir del nucli 
urbà. Es considera la possibilitat de l’alternativa d’aigües regenerades. S’ha quedat 
que quan hi hagi algun avenç es farà una reunió. 
 
 El Senyor Parés confirma que hi tenen contactes i que han facilitat un plànol de 
proposta de traçat i que hi havia una reunió prevista  
 
 
5. Informació sobre els fons Next Generation que hagi sol·licitat l’Ajuntament per 
a finançar projectes relacionats amb l’àmbit agrícola  
 
 El senyor Thovar confirma que s’han sol·licitat ajuts per Next Generation, en el 
pacte de pressupostos de la Generalitat hem aconseguit 49 milions per infrastructures 
de l’agricultura i ens hem adelantat en los nostres reivindicacions constants en 
infrastructures en el Parc Agrari, a partir d’aquí decidiran com s’inverteixen. També ha 
sortit un ajut per temes de digitalització que també hi presentarem una proposta de 
temes com pàgina web per la Cooperativa, venda on line..... 



 
 Rosa Cifuentes comenta que no consta que a data d’avui hagi sortit res de Next 
Generation aplicable, si algú en coneix ho hauria de comentar, s’insisteix en què no 
consta cap Next Generation relatiu a Agricultura en l’actualitat, i, per tant, en resposta 
al que s’ha plantejat no hem preparat cap projecte. El senyor Chantry insisteix en què 
s’està preparant el fons del Next Generation, demana que hagués estat bé disposar de 
les llistes del que s’ha demanat, que sembla que era per millora del rec amb 28 
milions, insisteix que el lloc idoni per debatre aquesta llista seria el Consell i demana 
de nou que se li remeti la llista. 
 Rosa Cifuentes li comenta que a la llista hi ha les peticions històriques que ha 
estant fent la pagesia, inclosa la del Canal i amb infrastructures de drenatge. 
 Es demana si el que ha afegit l’Ajuntament es pot saber, es contesta que sí. 
 César Thovar comenta que només ha estat un problema d’haver d’actuar amb 
rapidesa, es volia enviar el més abans possible recollint l’històric i la resta, els tres 
ajuntaments, també Viladecans i Gavà, ho hem fet igual, però us l’enviarem. 
 El sr. Oliviar Chantry esmenta respecte al Next Generation que ell disposa 
d’internet etc., però que s’hauria d’aprofitar per fer arribar a la zona agrícola serveis 
bàsics, com fer arribar aigua potable als punts de producció. El senyor Thovar 
esmenta que primer es precisa disposar d’un infrastructura i es torna a insistir que no 
es coneix fons Next Generation per agricultura i que si algú ho coneix ho ha de dir. 
 
 
 
6. Informació sobre el funcionament del programa de formació que implica 
explotacions agràries de Sant Boi 
 
 El senyor Thovar comenta que aquest programa educatiu no estava funcionant, 
les persones que venien no ho feien com una primer opció de voler ser pagesos i el 
perfil no era l’adequat per poder-se integrar en un treball tan exigent. Es va voler 
canviar el format i que vosaltres feu la formació per ser de forma més directa, però no 
ho vau veure adient. Cedeix la paraula a Rosa Cifuentes per explicar la situació actual. 
Des de fa uns anys es feia el PFI per gent de 16 a 21 anys que no han superat l’ESO i 
és una alternativa perquè tornin a la formació reglada o bé a la inserció laboral (que és 
l’opció majoritària). Com deia el César, no vénen de primera opció, amb la qual cosa 
costava molt que participessin de manera activa o proactiva, i d’altra banda el nivell 
d’inserció era 0. Amb converses amb el sector es conclou que no és la forma adient, 
no és pràctic i els alumnes no coneixen la feina de pagès i finalment no se’ls contracta. 
Això costa diners i, a més, la subvenció de la Diputació aquest any va desaparèixer i 
l’Ajuntament ha hagut d’assumir les despeses. Tenint en compte que el sector 
considera que fer-ho amb conveni amb Central Parc i silvopastura, la forma teòrico-
practica no era l’adequada, se us va oferir la possibilitat que ho féssiu vosaltres, però 
no va ser possible, per la qual cosa es finalitzarà aquest any el PFI. S’ha intentat de 
totes maneres però no funciona i costa molts diners. 
 Es comenta que es col·labora amb un institut de El Prat que té un un curs 
d’agroecologia, i quan dius als alumnes que han d’anar un dissabte diuen que no. És 
molt difícil que algú aliè al sector agafi el fil. 
 El senyor Thovar comenta que una clau és que la vida ha canviat molt, i a la 
gent jove li has de fer veure la rendibilitat i modernitzar-ho tot plegat tecnològicament 
per enganxar-los, d’altra manera serà molt complicat. 
 El senyor Chantry demana què es fa als altres municipis. Rosa Cifuentes diu 
que no es fa res com això. Olivier comenta que va estar a punt de fer-ho com acte de 
militància. Se li contesta que eren 250€ per 8 hores uns 35€/h, sembla prou ben pagat, 
i que la Generalitat posa el condicionant de què la teòrica i la teòrico-practica no es pot 
fer a la mateixa finca. Olivier comenta que per Central Parc no sortia rendible i demana 
si s’han trobat els punts positius i els negatius, si ha progressat amb el temps. 



Comenta que hi ha uns Erasmus Plus d’agricultura de nois de França que vénen. 
Pregunta quin és el pressupost per Central Parc. Rosa contesta que el pressupost del 
lloguer del camp el paga directament l’Ajuntament amb un conveni de cessió d’ús amb 
els propietaris i el preu es fixa amb els propietaris, és públic. A Desos se’ls dóna 
3.000€  per fer les classes que us oferíem a vosaltres amb les mateixes condicions. 
 També es comenta que, a banda, la gent demana temps i l’agricultor no pot 
demanar temps, això es el que més demanen, temps lliure, i per les circumstàncies de 
la feina no se’ls hi pot donar. No es pot donar un horari fix diari. A banda que per fer 
l’activitat es precisa d’un capital que no disposen els joves, és un capital-risc doncs 
plantes i no tens la certesa del que passarà, treballes però no saps el que cobraràs. 
Rosa comenta que haurà d’adaptar-se a les circumstàncies actuals amb els 
mecanismes que es fan servir ara. 
 
 
7. Precs i Preguntes 
 
 El senyor Parés pregunta si se’n sap res del hub que s’aprovava avui a 
Viladecans, se li respon que no. 
 
 El senyor Chantry demana si l’Ajuntament recolza l’ampliació de l’aeroport i 
planteja la qüestió del canvi climàtic consegüent Se li respon que ningú ha parlat al 
voltant d’aquest assumpte, en el seu moment ja es farà. Respecte al canvi climàtic 
s’estan fent força actuacions, com per exemple comunitats energètiques en 
equipaments i d’altres de les quals en podem parlar en un altre moment però es 
treballa perquè Sant Boi sigui un municipi amb energia neta i sostenible 
 
 Es demana informació al voltant de l’accés de vehicles afins a l’activitat per 
zona de baixes emissions. Es respon que s’està fent una Ordenança per l’AMB, en 
principi no es podia confirmar, encara no està clar però la intenció es que no afecti, de 
moment no s’ha fet cap regulació a Sant Boi. 
  
  
 
Es dóna per finalitzat el present Consell Agrari a les 20:15 hores. 
  


